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Anotace  

 
Autorův příspěvek nebyl zařazen do programu konference Území jako nenahraditelný zdroj, 
konané v Kladně, 1993. Následující text je autorův podklad pro diskusi. Pořadatelům 
konference dal autor k disposici rozsáhlé písemné podklady, které pořadatelé využili pro článek 
v časopisu Urbanismus a územní plánování, vydávaný Terplan Praha. 
Autor v té době  působil jako jednatel ProURBA s.r.o. a jako konsultant pro životní prostředí a 
urbanismus, zejm. v konceptech územně plánovacích dokumentů.  
 
 
 Podstatou územního plánování v liberální společnosti není nějaká krásná koncepce, ale 
právní působení - omezení na jedné straně, jistoty na druhé straně. Legislativa tedy musí být 
založena na jasném právním principu, co je v územních plánech právně závazné a co není, co je 
závazné pro orgány státní správy, co je jen projektem, programem, v nejlepším případě 
směrnicí.  
 Podle zákona o obcích má každá obec vést rozvojový plán pro své území, a politikové 
vám budou vděčni, když pro ně takový rozvojový program zpracujete. 
 Stalo se dobovou fikci, že obec a jí zvolená samospráva je nějaký dvojjediný harmonický 
útvar, plný konsensu. Bude obtížné dosahovat řádu v územním uspořádání obcí, bude důležité, 
aby územní plány měly právní a ne politickou  platnost. 
 To vše jsou jen vnější okolnosti, podmínky v nichž se bude dělat územní plánování.  
 Známe ale urbanistické působení koeficientů intensity využití území (COS? CES? VHL?) 
Jak působí různé hodnoty koeficientů a co způsobují jejich vzájemné kombinace? Jak dopadá 
kombinace s jinými regulativy, např. stavebními čarami, omezením výšky budov? Jakým směrem 
determinuje přijetí určitého regulativu určité sídlo, určitou jeho část? Budou regulativy umět 
využívat architekti při projektování?  

Jestliže ne - potřebujeme hloubkový i široce působící profesionální osvětu, nebo účinný 
výzkum. Jinak se budeme ještě dlouho pohybovat v bludných kruzích.  
 


